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تأثير منهج تدريبي وفق انموذج العلاقات السببية للمتغيرات البدنية والمهارية لتطوير الأداء الخططي 
 للاعبين الشباب بكرة القدم

 بإشراف الباحث
 سلام جبار صاحب أ.د.  ماجد عبد الحميد رشيد

‌
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 -:‌يهدف‌البحث‌الى
بناا أ موذااالع قات ااا ب قامااخخل  حااا عاا   بناال قات ااا  باالا قاذبعلااكقب حااأ بتااا   قاااخت  ا  اا  قاباا  لكقب -1

 قاذخ شكة وغلك قاذخ شكة على قلادقأ قاخططي .

‌عبي ‌الببا ‌برر ‌الدد ‌ منهج‌تدريبي‌وفق‌أنموذج‌العلاقات‌السببية‌للمتغيرات‌البدنية‌والمهارية‌للا‌اعداد-2
وفدق‌أنمدوذج‌العلاقدات‌السدببية‌للمتغيدرات‌البدنيدة‌والمهاريدة‌‌لتددوير‌ا دا ‌التعرف‌على‌تأثير‌المنهج‌التددريبي‌-3

‌الخددي‌للاعبي ‌الببا ‌برر ‌الدد ‌ 
 -: فترض‌الباحثوأ‌

دا ‌الخددي‌للاعبي ‌البدبا ‌بردر ‌وجود‌علاقات‌مبابر ‌وغير‌مبابر ‌للمتغيرات‌)البدنية‌والمهارية‌(‌على‌الا‌-1
‌الدد ‌ 

للمنهج‌التدريبي‌المعد‌وفدق‌انمدوذج‌العلاقدات‌السدببية‌للمتغيدرات‌)البدنيدة‌والمهاريدة‌(‌تدأثير‌أيجدابي‌علدى‌الادا ‌-2
‌الخددي‌ 

ت ‌تحديد‌مجتمع‌البحث‌باللاعبي ‌الببا ‌برر ‌الدد ‌والمبارري ‌بدوري‌اندية‌محافظة‌الديوانية‌للببا ‌
‌ةوالمتمثل‌بحثال‌(‌لاع ‌لبنا ‌نموذج‌العلاقات‌السببية‌‌ث ‌أختار‌عينة100اندية‌(‌ومجموع‌)‌5الغ‌عدده ‌)والب

‌للببا ‌بلاعبي ‌الاسرا  ‌ببا  ‌‌منتدى ‌عدده  ‌‌لاعبا‌20والبالغ ‌وت  ،‌ ‌عبوائيا ‌البسيدة‌تدسيمه  بالدريدة
‌ ‌ي (‌لاعب10وتتضم ‌رل‌مجموعة‌)‌تجريبية‌(‌‌–)‌ضابدة‌‌‌إلى‌مجموعتي )الدرعة(‌
تؤثر‌في‌بنا ‌النموذج‌وبالتالي‌ترو ‌البدنية‌والمهارات‌الاساسية‌التي‌م ‌الممر ‌ا ‌الصفات‌ت ‌تحديد‌‌

وعدد‌م ‌مبرف‌البالمصادر‌والمراجع‌العلمية‌والتباور‌مع‌‌بالاستعانة‌ذات‌تاثير‌في‌تدوير‌التصرف‌الخددي
‌ والتصرف‌الخدديددرات‌البدنية‌والمهارات‌الاساسية‌ورذلك‌الاختبارات‌المناسبة‌لل‌،الباحثي ‌والمختصي ‌
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‌الاستدلاعية‌ ‌للاختبارات‌والتجربة ‌الاسس‌العلمية ‌الاولى‌لغرض‌تحديد ‌الاستدلاعية ‌التجربة ‌أجرا  ت 
‌الراح ‌واوقات ‌التمري  ‌زم  ‌لتحديد ‌الثانية ‌البحث ‌لعينة ‌التماري  ‌وملائمة ‌ه ،‌ ‌‌الثالثةالاستدلاعية قي ‌لتحديد

‌ ‌للصفات‌والددرات‌البدنية‌والمهارات‌الاساسية‌والادا ‌الخددي‌لبنا ‌انموذج‌الدراسةالاختبارات‌
روف‌المحيدة‌ليت ‌حصرها‌وتحديدها‌وتدبيدها‌ظلدبلية‌لعينة‌البحث‌وتثبيت‌رل‌الرات‌اات ‌أجرا ‌الاختب‌

‌في‌الاختبارات‌البعدية‌ 
‌ ‌البيانات ‌معالجة ‌وت‌إحصائيات  ‌عرضها ‌بعد ‌النتائج ‌الى‌واستخراج ‌الباحث ‌وتوصل ‌ومناقبتها حليلها

‌:‌الاتيةالاستنتاجات‌
 -الباحث‌مايأتي‌:‌جم ‌خلال‌النتائج‌التي‌ظهرت‌أستنت

 هنالك‌علاقات‌سبببية‌مبابر ‌وغير‌مبابر ‌لمتغيرات‌البحث‌البدنية‌والمهارية‌على‌الادا ‌الخددي‌ -1

‌بي‌في‌تدور‌الادا ‌الخددي‌ للمنهج‌التدريبي‌وفق‌أنموذج‌العلاقات‌السببية‌تأثير‌أيجا‌-2
‌
‌
‌
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The research aims at  

1 - Building the model of causal relationships by considering the relationship 

between the variables with each other to detect the direct and indirect effects on the 

performance of the schematic. 

2 – Preparing of a training program according to the model of causal 

relationships of the physical and skill changes of young football players. 
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3 – identifying  the effect of the training program according to the model of 

causal relationships of physical and skill variables to develop the tactic  performance 

of the young football players.  

The researcher assumed: 

1 - The existence of direct and indirect relationships of variables (physical and 

skill) on the performance of the planners of young football players. 

2. The training program according to the model of causal relations of variables 

(physical and skill) has a positive effect on the tactic  performance . 

The research community was identified by the young football players and the 

participants in the clubs of the youth clubs (5 clubs) and the total of (100) players to 

build the model of causal relationships and then chose the sample of the research, 

which is the youth players of the Al Iskan youth Center in  Diwaniyah ages 16-18 

years of 20 Players, and were randomly divided into two groups (control - 

experimental) and each group includes (10) players. 

 The physical characteristics and basic skills that may affect the building of the 

model have been determined and thus have an effect on the development of multiple 

variables and the procedural behavior using sources and scientific references and 

consultation with the supervisor of the message and the committee to approve the 

subject, as well as appropriate tests of physical abilities and basic skills and behavior. 

The first pilot experiment was conducted to determine the scientific basis of the 

tests and the second exploratory experiment to determine the exercise time, the rest 

time, and the suitability of the exercises for the sample of the research, the third 

exploratory to determine the test values of the physical characteristics and abilities, 

basic skills and the schematic performance of the study model. 

Conclusions :  

1. The training program according to the model of causal relationships has a 

positive effect on the development of the physical and skill variables under study. 

2 - The training curriculum according to the causal relationship model has a 

positive effect in the evolution of the tactic  performance. 

‌
‌
‌
‌
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